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Referat

Punkt 1: Embedsmandsudvalgsmøde nr. 179

Der henvises til beslutninger under det aktuelle dagsordenspunkt.

Morten Stobbe indledte mødet med at præsentere den nye Plan- og Projektchef i VEKS,
Catarina Marcus-Møller.

Punkt 2: Referater

Bestyrelsesreferat nr. 194 fra møde den 24. september 2020 taget til efterretning.

EMU-referat nr. 178 fra møde den 15. september 2020 godkendt.

Punkt 3: Revideret budget 2021(Indstilling)

Rasmus Byskov Stana gav en gennemgang af Revideret budget 2021:

For VEKS Gasmotor gælder, at omsætningen i 2021 forventes at ligge højere end i 2020
på grund af højere tilskud, men driftsomkostningerne forventes at være på niveau med
2020.

Afsætningen i Tranegilde Fjernvarme forventes at blive lidt højere end i 2020, dette på
grund af flere kunder. Faldet i gaspriserne bevirker, at tarifferne for kunder med
gaspristariffer falder med 12 % fra 2020 til 2021. For kunder med omkostningsbestemte
priser, stiger prisen med ca. 5 % på grund af flere omkostninger til fast bidrag til VEKS
Transmission.

Budgettet viser et underskud på 3,5 mio. kr., hvilket EMU er blevet orientereret om
tidligere. Underskuddet kommer ikke til at betyde noget for VEKS Transmissionskunder,
da resultatet i forhold til varmeforsyningsloven ikke er negativt.

For Køge Fjernvarme gælder de samme forhold som i Tranegilde Fjernvarme – dog
forventes et underskud på 8,8 mio. kr. Dog er der ligeledes ikke et negativt resultat i
forhold til varmeforsyningsloven, og derfor er der ikke behov for tilskud fra VEKS
Transmission.

Rasmus Byskov Stans sagde, at der er mange usikkerheder om den fremtidige økonomi i
Køge og Tranegilde, og at der arbejdes intenst på at få en bæredygtig økonomi. Som
prognoserne ser ud lige p.t., forventes der tidligst at være brug for tilskud fra VEKS
Transmission i 2024/2025.

Køge Kraftvarmeværk forventes at øge salget af fjernvarme, om end tallet er omgærdet
med lidt usikkerhed på grund af forsinkelser på røggaskondenseringsprojektet og mindre
driftstid, idet Avedøreværket prioriteres højere af Varmelast på grund af lavere
træpillepriser. Desuden vil blok 7 på Køge Kraftvarmeværk (KKV) blive taget ud af drift i
2021, da varmen kan købes billigere fra andre værker, og derfor vil blok 7 ikke få nok
driftstid fremover, til at det kan betale sig at holde den i drift, jf. dagsordenen pkt. 8.
Restafskrivninger (12 mio. kr. ultimo 2020) og nedrivningsomkostninger (anslået til 12
mio. kr.) er indregnet ligeligt i budgetterne for 2021 og 2022.

For Transmission gælder, at salget til CTR er budgetteret lavere end i 2020 på grund af
et relativt varmt år. Salget til øvrige kunder er budgetteret en smule højere end i 2020.
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Den gennemsnitlige puljepris forventes at falde i 2021 på grund af lavere priser på
biomasse, hvilket er meget positivt. Fra 2020 til 2021 stiger de faste omkostninger på ca.
10 mio. kr., hvilket primært skyldes omkostningerne i forbindelse med skrotning af blok 7
på KKV. Driftsomkostningerne ligger på niveau med 2020.

Endvidere er der i lighed med 2020 budgetteret med salg af CO2-kvoter for 30 mio. kr. i
2021 og 2022 – såfremt der skal sælges kvoter i de efterfølgende år, kræver det
bestyrelsens godkendelse.

Rikke Siggaard Madsen spurgte til udviklingen i priserne for kvoterne, hvortil Rasmus
Byskov Stana svarede, at de svinger meget, og at timingen af salget derfor er vigtigt. Af
den grund sælger VEKS kvoterne af flere omgange i løbet af året, således at man ikke
risikere at sælge alle årets kvoter, imens priserne er lave.

Prisudviklingen for Transmission viser, at den samlede gennemsnitspris ligger en smule
under nettoprisindekset, og at gennemsnittet for det faste bidrag bl.a. holdes nede via
salg af CO2-kvoter. Puljeprisen forventes at stige frem mod 2025 som følge af sigende
biomassepriser og højere priser til affaldsvarme. Charlotte von Hessberg spurgte, om der
udarbejdes analyser på alternative varmekilder, bl.a. jordvarme, hvortil Morten Stobbe
svarede, at det ses der på i regi af FFH50, og at der er faste udgifter til AVV frem til ’27,
som VEKS kontraktligt er bundet til, men at salg af CO2-kvoter kan medvirke til at holde
udgifterne i ave, som også nævnt af Rasmus Byskov Stana.

Rasmus Byskov Stana gav herefter en kort gennemgang af anlægsinvesteringer, hvor
bl.a. ombygning af spidslast på Hvidovre Hospital, Røggaskondensering på Køge
Kraftvarmeværk og varmelagret i Høje-Taastrup er nogle af de væsentligste projekter i
2021.

Taget til efterretning.

Punkt 4: Politik for chikane, diskrimination og krænkelser (Indstilling)

Morten Stobbe oplyste, at der har været en del debat om emnet i det omkringliggende
samfund, og at VEKS på baggrund heraf havde fået bestyrelsens opbakning til
udformning af politik på området. Denne foreligger nu og beskriver, hvordan VEKS
forholder sig til emnet og instruktionerne, såfremt man bliver bekendt med chikane,
diskrimination og/eller krænkelser.

Taget til efterretning.

Punkt 5: Kommunikationspolitik (Indstilling)

Morten Stobbe orienterede om, at administrationen, i forbindelse med udarbejdelse af
den nye Strategi 2025, har revideret kommunikationspolitikken.

Politikkens formål er at positionere fjernvarmen som nøglen til den grønne omstilling og
består af en grundfortælling, hoved- og underbudskaber, jf. den fremsendte politik.

Taget til efterretning.

Punkt 6: Spids- og reservelastaftale Ishøj Fjernvarme (Indstilling)

Morten Stobbe orienterede om, at Ishøj Varmeværk har ønsket en spids- og
reservelastaftale samtidig med en varmeleveringsaftale. Grundet tidspres er udfordringen
løst med en midlertidig spids- og reservelastaftale, der sikrer, at VEKS og Ishøj

2 / 8

https://sparenergi.dk/forbruger/varme/varmepumpe


Varmeværk kan underskrive varmeleveringsaftalen uden yderligere forsinkelse. Der vil
efterfølgende blive forhandlet en mere gennemarbejdet spids- og reservelastaftale.

Taget til efterretning.

Punkt 7: Køge Fjernvarme og Tranegilde Fjernvarme - Konvertering af
naturgaskunder (Indstilling)

Morten Stobbe oplyste, at Klimahandlingsplanen fra 2020 giver private varmepumper et
stort forspring i forhold til fjernvarme, blandt andet fordi der går min. 5 – 7 måneder, før
etablering af fjernvarme i et naturgasområde kan igangsættes, hvilket skyldes kravet til
udarbejdelse af projektforslag – et krav, der ikke er i forbindelse med konvertering til
private varmepumper.

Politikerne er blevet gjort opmærksom på denne ’skævhed’ og uhensigtsmæssighed.

Støttemidler til konvertering til fjernvarme starter den 1. januar 2021 og uddeles efter
først-til-mølle-princippet. Naturgaskunderne skal informeres om støttemulighederne og
tidshorisonten.

Der ønskes bevilling til udarbejdelse af projektforslag for bygninger under 300 m2
indenfor nuværende projektforslag samt for konvertering af naturgaskunder i områder i
rimelig afstand fra nuværende fjernvarmeområder i såvel Køge by som i Tranegilde.

Charlotte von Hessberg spurgte, om administrationen har udarbejdet egne beregninger
på økonomien i konvertering til fjernvarme, hvortil Morten Stobbe svarede, at der er lavet
en screening, og at den foreløbigt viser, at der er god økonomi i projektet.

Signe Gerdøe-Kristensen spurgte, om bestyrelsen vil være indstillet på at udarbejde
tværkommunale analyser, hvortil Morten Stobbe sagde, at det vil VEKS gerne bidrage til
hvis muligt, men med hensyn til Køge og Tranegilde så er analyserne holdt adskilt fra
VEKS Transmission og foretages som aktiviteter i distribution.

Charlotte von Hessberg sagde, at Hvidovre Fjernvarme har afholdt arrangement om
konvertering til fjernvarme. Det har givet mange positive henvendelser fra kunder, der
ønsker at konverterer til fjernvarme. Endvidere har Spar Energi holdt oplæg om
varmepumper, se link https://sparenergi.dk/forbruger/varme/varmepumpe.

Endvidere sagde Charlotte von Hessberg, at de på mødet informerede om, at private
varmepumper kan afgive en del støj, hvilket er et argument, der lader til at påvirke
kunderne.

Søren Abild Laursen oplyste, at materiale til kunderne, vedrørende konvertering til
fjernvarme hos dem, er under udarbejdelse, og Morten Stobbe sagde, at det lød meget
interessant, og anmodede om at få adgang til materialet, som inspiration til de andre
selskaber, når det foreligger.

Taget til efterretning.

Punkt 8: Nedrivning af blok 7 på Køge Kraftvarmeværk (Indstilling)

Morten Stobbe sagde indledningsvist, at EMU tidligere har fået en orientering om sagen,
der omhandler nedrivning af blok 7 på Køge Kraftvarmeværk, idet det er billigere at købe
varmen udefra fremfor at lade blok 7 køre.
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De i materialet nævnte forudsætninger (f.x. tilskud, salg af strøm, konkurrencen,
beregningsmodel og simulationer) er blevet genbesøgt og ændre ikke ved konklusionen
om nedrivning af blokken.

Såfremt bestyrelsen godkender nedrivning, udarbejdes en beskrivelse af den tekniske
proces for endelig lukning og skrotningsproces. Det præcise tidspunkt for nedrivning
afventer den omtalte proces, men forventelig vil nedrivningen ske senest i 2023.

Taget til efterretning.

Punkt 9: Ombygning på Roskildevej 175 (Indstilling)

Morten Stobbe orienterede om situationen vedrørende pladsforholdene på Roskildevej,
som har været gældende det seneste år. Det stigende aktivitetsniveau, og som følge
heraf det øgede antal medarbejdere, betyder, at pladsforholdene er meget trange,
ligesom det har været nødvendigt at inddrage flere mødelokaler og at opstille en
midlertidig pavillon på parkeringspladsen. Endvidere har de seneste APV målinger vist,
at der er problemer med ventilationen i flere kontorer. Endelig betyder den trinvise
udbygning gennem årene, at der er mange indgange, hvilket udfordrer adgangskontrollen
og skalsikringen.

Om end Coronasituationen har bevirket, at nogle medarbejdere arbejder hjemmefra, er
situationen uholdbar på sigt, hvorfor administrationen har undersøgt to muligheder for at
afhjælpe situationen: 1) finde en anden adresse, 2) ombygge Roskildevej.

På baggrund af afdækning af omkostningerne ved at flytte indstiller administrationen til,
at der arbejdes videre med en løsning, hvor den nuværende adresse bibeholdes, og
bygningen ombygges i etaper. Der er udarbejdet 4 modeller for dette. For alle modeller
gælder, at den nuværende montørbygning på Nyvej udvides med 73 m2 i stueetagen og
på første sal, således af driftscentralen kan flyttes fra ”Pyramiden” til montørbygning
(etape 1), hvorved der skabes en større sammenhæng mellem drift og vedligeholdelse,
end tilfældet er i dag.

Plan for den videre ombygning forelægges bestyrelsen på mødet i april ’21.

Rikke Siggaard Madsen spurgte til de alternative muligheder for at flytte adresse, hvortil
Morten Stobbe svarede, at det koster i omegnen af 1.000 kr./m2/årligt at leje sig ind i en
anden bygning i nærheden. En ombygning til ca. 14 mio. kr. vil formentlig kunne afskrives
over 30 år og dermed bidrage med en afskrivning på ca. ½ mio. kr./årligt. Hertil kommer
at bygningen jo stiger i værdi.

Taget til efterretning.

Punkt 10: Leveringsbestemmelser Køge og Tranegilde Fjernvarme
(Indstilling)

Rasmus Byskov Stana sagde, at der er tale om en opdatering af de nugældende
bestemmelser, der ikke er opdateret i et stykke tid. Opdateringen indeholder nogle
præciseringer til Almindelige bestemmelser, blandt andet at sikre at ejer indgår aftale om
at hæfte for lejer/andelshaver, og til de Tekniske bestemmelser, fx at
varmtvandsbeholder skal fremover alene tillades placeret på primærsiden af
fjernvarmeinstallationen.
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Taget til efterretning.

Punkt 11: Nyt fjernvarmeprodukt CO2-neutralt (Orientering)

Morten Stobbe oplyste, at VEKS har fået en henvendelse fra en kunde, der ønsker
dokumenteret CO2-neutral fjernvarme. Andre kunder har efterspurgt noget lignende, så
det skal vi kunne levere. VEKS’ målsætning er således at kunne levere 100 % CO2-
neutral fjernvarme inden 2025 og har bedt EA Energianalyse udarbejde en konkret
analyse af, om – og i givet fald hvordan – man kan tilbyde produktet i praksis og i
overensstemmelse med lovgivningen.

Taget til efterretning.

Punkt 12: Status på Varmeleveringsaftaler (Orientering)

Morten Stobbe oplyste, at de udfordringer, der blev informeret om på seneste møde, er
løst, og at aftaleudkast er sendt til distributionsselskaberne med henblik på behandling i
de besluttende organer. Herefter er det forventningen, at aftalerne underskrives ultimo
marts 2021, og at aftalerne herefter er gældende med tilbagevirkende kraft pr. 1. januar
2021.

Taget til efterretning.

Punkt 13: Garantiprovision (Orientering)

Morten Stobbe oplyste, at størstedelen af lånene i den danske fjernvarme og
affaldssektor er optaget i Kommunekredit, og således er VEKS’ anlægslån ligeledes
optaget hos Kommunekredit. Hvis en kommune stiller garanti for et selskab (f.eks. et ikke
kommunalt ejet fjernvarmeselskab såsom et AMBA, eller et Fjernvarme aktieselskab ejet
af en kommune), opkræver kommunen en garantiprovision for at garantere for lånet.
VEKS er som et kommunalt interessentskab rent juridisk en del af kommunerne, og
således kan VEKS optage lån hos Kommunekredit uden en garantistillelse, idet
kommunerne automatisk hæfter for alt gæld hos VEKS. Derfor har VEKS hidtil ikke betalt
garantiprovision, idet der i praksis ikke stilles en garanti.

Greve Kommune har anmodet VEKS om at få udarbejdet en kreditvurdering, som skal
danne afsæt for fastsættelse af procentsats for opkrævning af garantiprovision.

Da der har været en tilsvarende diskussion i Argo, der har bedt KL om at gå i dialog med
ministeriet om sagen, har VEKS valgt at afvente tilbagemeldingen fra KL og den
efterfølgende dialog med ministeriet.

Torben Nøhr sagde, at sagen har været drøftet i kommunalbestyrelsen, og at KL ønsker
mere tid til at overveje sagen. Én af udfordringerne er, at KL i alle deres
budgetvejledninger skriver, at der opfordres til at opkræve garantiprovision hos alle
fjernvarmeselskaber ligegyldig organiseringsform.

Taget til efterretning.

Punkt 14: Status Fremtidens Fjernvarme i Hovedstadsområdet 2050 -
FFH50 (Orientering)

Morten Stobbe orienterede om, at arbejdet blev skudt i gang ved en strategiworkshop i
januar 2020, som EMU tidligere er blevet informeret om. Status på arbejdet er, at
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projektets indhold og delopgaver er beskrevet, samt at der er valgt rådgiver til at levere
input og analyser til projektet for de enkelte delopgaver. Derudover beskrives de
generelle og specifikke forudsætninger for projektet således, at der arbejdes på et
ensartet grundlag på tværs af selskaberne.

Projektet består af 4 delopgaver, jf. det udsendte materiale, og følger tidsplanen.

Taget til efterretning.

Punkt 15: Henvendelser vedrørende overskudsvarme fra Kalundborg
til København (Orientering)

Morten Stobbe informerede om en henvendelse fra den såkaldte Kalundborg Symbiose,
der ønsker at afsætte overskudsvarme til VEKS. Der er tale om ca. 800.000 MWh, hvilket
svarer til det årlige varmebehov i 44.200 husstande.

Der er flere måder at udnytte varmen på;
- etablering af ringforbindelse så større tilstødende byområder kan forsynes med grøn
overskudsvarme
- mulighed for sammenkobling med det eksisterende fjernvarmetransmissionsnet i
Roskilde
- etablering af overskudsvarme/kold fjernvarme til afsidesliggende landsbyer
- etablering af overskudsvarme/kold fjernvarme til lokalsamfund

Der arbejdes med en kortlægning af økonomien i projektet.

Charlotte von Hessberg roste ideen med udnyttelse af overskudsvarme og spurgte til
egen overskudsvarme og om det mulige varmetab, når varmen skal transporteres langt.
Morten Stobbe sagde hertil, dels at varmetab i transmissionsledning ikke er så højt som
på distributionsnet (i VEKS-nettet ca. 3-4 %) og dels, at der nok skal blive mulighed for at
udnytte overskudsvarme fra VEKS’ nærområde. Når vi når frem mod 2027-2031, hvor
AVV forventes helt eller delvist udfaset, hvorved vi kommer til at mangle op mod 500
MW, så vil der være masser af plads til overskudsvarme.

Taget til efterretning.

Punkt 16: Hvidovre Hospital - Revitalisering af eksisterende spids- og
reservelastcentral (Orientering)

Morten Stobbe oplyste, at der har været afholdt møde mellem Region Hovedstaden og
VEKS, hvor rammerne for økonomi og drift blev drøftet. VEKS vil på baggrund af denne
drøftelse udarbejde udkast til en principaftale, der vil blive forelagt bestyrelsen på mødet i
april 2021.

Taget til efterretning.

Punkt 17: Status på VEKS Strategi 2025 - "Grøn fjernvarme til
dig" (Orientering)

Morten Stobbe gav en overordnede status på fremdriften med de strategiske
indsatsområder og sagde, at der er udarbejdet en samlet plan for implementering, styring
og rapportering, så bestyrelsen kan følge arbejdet med strategien.
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Til brug for præsentation af strategien over for medarbejderne, der er udsat fra oktober til
januar på grund af Corona, er der udarbejdet en række illustrationer over den rejse, vi
begiver os ud på, jf. det udsendte materiale.

Hovedbudskaberne i strategien er:
- Vi skaber grøn omstilling til konkurrencedygtig pris
- Vi står – teknologisk og klimamæssigt – over for de mest ambitiøse 10 år forud
- Vi er en væsentlig del af løsningen, men ikke alene om at løfte udfordringen

Charlotte von Hessberg roste, at strategien peger længere frem end 2025.

Taget til efterretning.

Punkt 18: Økonomirapportering - oktober 2020 (Orientering)

Rasmus Byskov Stana gav en status på økonomien pr. oktober måned:

Afregningsprisen på el fra Gasmotoren har været ca. 1,24 % højere i 2020 grundet
højere tilskud fra Energistyrelsen. Der forventes en ekstra indtægt på i alt ca. 4 mio. kr. i
2020.

Salgspriserne for Tranegilde Fjernvarme for 2020 er lavet ud fra fejlbehæftede
statistikker fra Forsyningstilsynet, og derfor ligger salget under budget. Til gengæld er der
modtaget 715 tkr. i tilbagebetalt overdækning vedrørende 2019 fra Transmission, som
sænker varmekøbsomkostningerne. Renter og afskrivninger er budgetteret for højt.
Samlet set forventes resultatet for hele 2020 at være ca. 1,5 mio. kr. bedre end budget.

Salgspriserne for Køge Fjernvarme for 2020 er lavet ud fra fejlbehæftede statistikker fra
Forsyningstilsynet, og derfor ligger salget under budget. Der er modtaget 1.730 tkr. i
tilbagebetalt overdækning vedr. 2019 fra VEKS Transmission, som sænker
varmekøbsomkostningerne. Øvrige omkostninger er som forventet, og årets resultat
forventes at ligge tæt på det budgetterede.

For Køge Kraftvarmeværk gælder, at spotprisen på el har været meget lav i 2020, hvilket
forklarer faldet i el-salg i forhold til 2019. Der er solgt mere varme til Transmission, hvilket
betyder, at varmesalget er over budget. Brændselsomkostningerne er tilsvarende højere.
Øvrige poster er tæt på det budgetterede.

Der er usikkerhed om, hvor mange driftstimer KKV får resten af året, da Avedøreværket
får højere prioritering på grund af fald i træpillepriser. Resultatet for hele 2020 forventes
at blive 15 mio. kr. dårligere end budgetteret.

I Transmission er der ved udgangen af september måned solgt 10 % mindre til VEKS’
kunder. På trods af ekstraomkostninger til tvangskørsel på Avedøreværket er
gennemsnitsprisen på varmekøbet lavere end budgetteret (60,23 kr./GJ mod budgetteret
61,79 kr./GJ) på grund af produktmixet, dog forventes prisen til KKV at blive 15 mio. kr.
højere, jf. ovenstående.

Tidligere på året blev der tilbagebetalt 40 mio. kr. til kunderne af den overdækning på 50
mio. kr., som VEKS Transmission fik i 2019. De sidste 10 mio. kr. vil blive brugt til at
dække forventede ekstraomkostninger som nævnt ovenfor.

Taget til efterretning.
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Punkt 19: Oversigt over investeringsprojekter (Orientering)

Morten Stobbe orienterede om, at der i Produktion er opstået forsinkelser i
røggaskondenseringsprojektet. Der er nu skiftet rådgiver, og tidsplanen er justeret.

I Transmission er der en budgetoverskridelse på 4,2 mio. kr. på Letbaneprojektet, hvis
oprindelige bevilling hvilede på bedst mulige skøn, da der ikke forelå ledningsprotokoller.
Det gør der nu, hvorfor budgettet er justeret i henhold hertil.

I Distribution er Køge Fase 7 fortsat i rød, fordi udbygningstakten er langsommere end
forventet, men VEKS er i dialog med kommunen om det, hvorfor projektet vil ændre
status til gul fra januar måned.

Taget til efterretning.

Punkt 20: Sager i Forsyningstilsynet/Energiklagenævnet (Orientering)

Morten Stobbe oplyste, at der ikke er nyt i sagen vedr. Ishøj Varmeværk,
substitutionspris.

Derudover er der sagen med Køge og Tranegilde, hvor NetVarme (uden Høje-Taastrup
Fjernvarme, Solrød Fjernvarme og Albertslund Fjernvarme) har indgivet klage. Der er
intet nyt i sagen.

Taget til efterretning.

Punkt 21: Dansk Fjernvarme (Orientering)

Intet til punktet. Formandens punkt på bestyrelsesmødet.

Punkt 22: Aktuel Presse (Orientering)

Morten Stobbe orienterede om, at dette var et nyt fast punkt på dagsordenen, hvor
medlemmerne kan orientere sig i diverse pressemateriale og opslag på LinkedIn og
Vimeo.

Taget til efterretning.

Punkt 23: Næste møder (Orientering)

Intet til punktet.

Punkt 24: Eventuelt

Niels Hansen oplyste, at Varmelast har udarbejdet et link, hvor det er muligt at følge med
i produktionen på de forskellige værker, hvilket er meget informativt.
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